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Formandens beretning 2011 
 
Atter i år er Klubbernes antal Plenarer fordelt i forhold til antallet af unikke hovedmedlemmer. 
Det samlede tal lå fra 2007 til 2009 på knap 2600 hovedmedlemmer, men opgørelserne i 2010 
og 2011 har udvist en faldende tendens. I år kan vi konstatere et mindre fald på i alt 288 
medlemmer; fra 2.469 i 2010 til 2.181 i 2011. Det samlede fald de sidste 2 år er på 465 
hovedmedlemmer. 
  
Dette giver følgende fordeling af Plenarer: 
 

Klub  2006  2007  2008  2009 2010 2011 Plenarer
JK   2195  1134  1085  1085 989 785 8 
RK   1257  665  692  727 580 480 4 
DK   1287  591  571  529 559 529 5 
KK  565  206  195  245 341 387 4 
I alt   5304  2596  2543  2586 2469 2181 21 
Difference  ‐117 ‐288  
 
 
Årets begivenheder 
I forhold til 2009 må 2010 siges at have været et meget mindre dramatisk år.  
 

1. Lovgivning 
Det var meningen at Justitsministeriet skulle træffe en afgørelse vedrørende den meget 
diskuterede bekendtgørelse, sådan at denne kunne træde i kraft ved virkning pr 15. 
marts, men til dato er der ikke kommet noget nyt fra ministeriet. 
 
I april 2010 blev vi inviteret til et møde i ministeriet om pasningsvejledninger, hvor vi 
naturligvis stillede op, men det blev hurtigt klart at mødet ikke så meget drejede sig om 
pasning af hund og kat som om akvariefisk, slanger og andre mere eller mindre eksotiske 
dyr, som kan anskaffes i en dyrehandel, hvilket også kom til at afspejle sig i den 
efterfølgende bekendtgørelse. Hundenes pasningsvejledning er omhandlet i 
bekendtgørelsen for hunde og det er ligeledes ventet at der vil komme et krav til en 
pasningsvejledning for katte. FU har derfor bedt Mentorrådet om at udarbejde et udkast 
til en generel pasningsvejledning, som så efterfølgende af specialklubberne og 
opdrætterne kan tilpasses mere specifikke behov inden for de enkelte racer. 
 
I august måned fik vi yderligere en invitation fra ministeriet. Denne gang vedrørte det 
nedsættelsen af en arbejdsgruppe om avl af dyr. Vi fik tilsendt et kommissorium og blev 
bedt om at udpege en repræsentant til gruppen. Jette Eva Madsen, som er uddannet 
biolog, kat. II dommer, og mangeårig opdrætter, og gennem flere perioder medlem af 
Felis Danicas Avlsråd, sagde heldigvis ja til vores opfordring om at acceptere en 
udnævnelse, og gruppen har nu holdt sit første møde. Det skal blive spændende at høre, 
hvad der kommer ud af arbejdet. 
 



Felis Danica  28.2.2010  side 2 af 6 

2. Mødeaktivitet 
Vi har i årets løb holdt 6 FU‐møder hvoraf 2 var telefonmøder af hensyn til foreningens 
økonomi og 1 af kortere varighed i forbindelse med den ordinære Plenarforsamling. 
Det blev også til en ekstraordinær Plenarforsamling i 2010. 
 
Det årlige møde med nævn og råd og specialklubber blev afholdt i januar 2011, da det 
ikke var muligt at finde en dato i november 2010, hvor et tilstrækkeligt antal FU 
medlemmer kunne deltage. 
 
FIFes generalforsamling fandt sted i Albufeira i Portugal, og Inge Nord og jeg deltog. Vi 
havde i år stort held med at få begge vores forslag igennem: en præcisering af hvad en 
transfer er (og dermed ikke er), og en ændring af standarden for Hellig Birma. 
 
Heller ikke i år deltager Felis Danica i Nordisk møde. 
 

3. Stambogsføring 
Årsopgørelsen for 2010 viser at vi har registreret i alt 5.325 stamtavler, så atter i 2010 er 
der sket et beklageligt fald i Felis Danicas omsætning. Hvor vi fra 2008 til 2009 faldt med 
hele 1.250 stamtavler, så var faldet i 2010 reduceret til ca. det halve, nemlig 666 
stamtavler, eller godt 11 %.  
 
For klubbernes vedkommende er faldet fordelt på Racekatten og JYRAK, mens DARAK er 
uforandret og Katteklubben gået frem. 

 
Faldet er størst for kategori I (17,8 %), skarpt fulgt af kategori II (14,4 %). Der er et 
ubetydeligt fald i kategori III – under 1 % ‐ og faktisk en stigning i kategori IV på næsten 
9% 

   

Klub 2005 2006 2007 2008 2009 2010 Difference 
JK 2790 2733 2773 3063 2406 1997 -409 
DK 1279 1255 1226 1490 1305 1305 0 
RK 1718 1720 1841 1967 1504 1060 -444 
KK 575 483 426 721 776 963 187 
   6362 6191 6266 7241 5991 5325 -666 
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Sammenligning pr race 2009‐2010    

Race  Antal 
I alt 

2009 Race  Antal
I alt 

2010
Afvigelse 
2009‐2010

% 
afvigelse 

% afvigelse 
på kategori 

EXO  135     EXO  133    ‐2 ‐1,48   
PER  500  635 PER  389 522 ‐111 ‐22,20 ‐17,80 

NEM  1     NEM  0    ‐1 ‐100,00   
ACL  3     ACL  0    ‐3 ‐100,00   
MCO  1589     MCO  1299    ‐290 ‐18,25   
NFO  1093     NFO  971    ‐122 ‐11,16   
RAG  200     RAG  191    ‐9 ‐4,50   
SBI  854     SBI  711    ‐143 ‐16,74   
SIB  40     SIB  51    11 27,50   
TUA  4     TUA  7    3 75,00   
TUV  22  3806 TUV  29 3259 7 31,82 ‐14,37 

ABY  175     ABY  167    ‐8 ‐4,57   
BEN  113     BEN  121    8 7,08   
BML  11     BML  13    2 18,18   
BRI  535     BRI  573    38 7,10   
BUR  172     BUR  159    ‐13 ‐7,56   
CHA  5     CHA  6    1 20,00   
CRX  79     CRX  23    ‐56 ‐70,89   
CYM  5     CYM  0    ‐5 ‐100,00   
DRX  16     DRX  30    14 87,50   
EUR  49     EUR  52    3 6,12   
KBL  7     KBL  13    6 85,71   
JBT  4     JBT  0    ‐4 ‐100,00   
KOR  3     KOR  4    1 33,33   
MAU  2     MAU  6    4 200,00   
OCI  31     OCI  29    ‐2 ‐6,45   
RUS  56     RUS  52    ‐4 ‐7,14   
SOM  39     SOM  31    ‐8 ‐20,51   
SPH  24     SPH  37    13 54,17   
DSP  1  1327 DSP  0 1316 ‐1 ‐100,00 ‐0,83 

BAL  14     BAL  10    ‐4 ‐28,57   
OLH  0     OLH  8    8 100,00   
OSH  63     OSH  73    10 15,87   
PEB  0     PEB  9    9 100,00   
SIA  110     SIA  108    ‐2 ‐1,82   
SYS  4  191 SYS  0 208 ‐4 ‐100,00 8,90 

SRS  0     SRL non  10    10 100,00   

SRS  11    
SRS 
non  1    ‐10 ‐90,91   

XLH  9     XLH  5    ‐4 ‐44,44   
XSH  12  32 XSH  4 20 ‐8 ‐66,67 ‐37,50 

I alt     5991 I alt     5325 ‐666    ‐11,12 
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Vi kan naturligvis ikke sidde dette fald overhørig, for med nedgangen i antallet af 
stamtavler falder indtjeningsgrundlaget i Felis Danica. Da vi samtidig i 2010 kunne 
konstatere at der var sket en fejl i forhold til afregningen mellem klubberne og Felis 
Danica på stamtavlepriserne sidst disse blev hævet, betyder det at der skal ske en 
korrektion pr. 1.1.2011, hvilket i sig selv vil betyde et fald i indtjening for Felis Danica på 
ca. 6 %.  Da den faldende omsætning ligeledes betyder mindre arbejde for 
stambogsfører har forretningsudvalget besluttet, at der ikke længere er basis for at 
opretholde en fuldtidsstilling, og fra 1. maj, 2011, går stambogsfører derfor på deltid, i 
første omgang 32 timer pr. uge. Jeg vil gerne sig tak til stambogsfører, fordi hun har haft 
forståelse for nødvendigheden af denne beslutning.  
 
Vi håber, at vi er ved at se en ende på nedgangen. De 2 sidste måneder af 2010 så pæne 
ud, mens januar 2011 ikke er noget at prale af. Det er dog ikke særligt overraskende, at 
så længe danskerne er pessimistiske med hensyn til deres indtjening, så sparer de på 
den luksus, det trods alt er, at anskaffe et kæledyr.  Det er stadig et indsatsområde for 
Felis Danica at forklare hvorfor en racekat koster flere penge at anskaffe end en 
internatskat, og hvorfor den burde være lige så dyr som en racehund. Vi bliver nødt til 
hele tiden at arbejde for at hæve kattens anseelse og hvis I har gode idéer til hvilke 
tiltag, der kan bidrage til dette, hører jeg gerne fra jer. 

 
Vi holder fortsat nøje øje med situationen og med udgifterne – for der skal være 
sammenhæng i tingene. 
 

4. Stambogssystem 
Sidste år fortalte jeg jer at vi havde besluttet at droppe egenudvikling af 
stambogssystem og i stedet for indgå en licensaftale med SVERAK om deres SESAM 
system. Det var ikke noget problem at få en aftale i stand med svenskerne, men 
desværre viste det sig, at det firma, der supporterer SESAM for SVERAK, og som skulle 
gøre det muligt for os at overføre vores data, var et enkeltmandsfirma, og ikke i stand til 
at løfte opgaven på grund af indehaverens personlige problemer. 
 
Derfor måtte vi igen tænke os godt om, for vores situation var ikke holdbar. Vores eget 
system gik ned flere gange dagligt og skabte en masse ekstra arbejde for stambogsfører, 
så det kunne vi naturligvis ikke fortsat acceptere. Men i og med at vi selv ejer systemet, 
var det også muligt at ændre på det, og vi indhentede i efteråret et tilbud på at få det 
opgraderet og fejlrettet. Opgraderingen blev gennemført, og selvom vi ikke fik ny 
funktionalitet har vi nu et system, der kører stabilt. Samtidig forlyder det fra FIFe at det 
arbejde, der er blevet sat i gang der med at undersøge mulighederne for at lave et fælles 
FIFe stambogssystem, begynder at tage form, så det kunne give os en mulighed for at 
tilslutte os dette inden for de næste 5 år. Med det for øje giver det ikke mening at prøve 
at finde et alternativt system, og vi har derfor sat yderligere tilretninger af det 
eksisterende system på budgettet. Det er ikke de helt store ændringer, der vil blive 
indført, men en forbedring i statistikfunktionerne til glæde for både avlsråd og 
specialklubber skulle det kunne blive til, og vi satser også på i løbet af 2011 endelig at 
kunne opfylde vores gamle forpligtelse om at levere en åben stambog. 
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5. Kattemagasinet 
I begyndelsen af året fik vi besked på at den siddende redaktion af forskellige personlige 
årsager ikke ønskede at fortsætte. Vi måtte derfor i gang med at finde en ny redaktion, 
og i slutningen af året lykkedes det at få 2 friske unge piger til at gribe bolden. I har 
sikkert læst deres præsentation af dem selv i blad 4, 2010, så jeg skal ikke gå i detaljer 
om Simone og Karin her, men blot sige tak til den afgåede redaktion: I gjorde det flot, og 
tak til Frank, der har lovet at fortsætte, trods flytning til England. Vivi har endnu et år 
stået for layoutet, og har udviklet et friskt nyt look, som I vil kunne se fra blad 1, 2011. 
 
Vi har – som altid – haft problemer med annoncesalget, men fra i år har Vivi taget fat på 
denne opgave, så med en ny redaktion og en forøget indsats på annoncesalget håber jeg 
vi også i 2011 får et flot blad, og et blad der forhåbentligt ikke bliver helt så dyrt som i 
år. 
 

6. Klagenævnet 
Som nævnt tidligere afholdt vi i 2010 en ekstraordinær plenarforsamling – den 17. 
oktober blev Felis Danicas klagenævn nedlagt. 
 
Det var en meget tung beslutning, og en jeg bestemt ikke er glad for, men vi kunne ikke 
se nogen vej uden om. 
 
Som jeg fortalte sidste år havde vi fået nye kræfter til at tage opgaven med at skrive de 
mange afgørelser, og nævnet lagde ud i begyndelsen af 2010 med at få ryddet op i 
bunken af gamle sager – det så rigtigt lovende ud. Men trods en ihærdig indsats fra de 
mange dygtige mennesker, der sad i nævnet, gik gassen alligevel af ballonen og vi kunne 
ikke længere regne med at få sager afgjort inden for rimelig tid. Nævnets Akilleshæl har 
altid været at få skrevet afgørelserne, da dette kræver juridisk indsigt, og da vi ikke 
kunne se at vi kunne få løst dette problem, var der ikke anden løsning end at nedlægge 
nævnet, og henvise vores killingekøbere til at gå til Forbrugerklagenævnet. Som I ved, er 
der sket den ændring i forhold til Forbrugerklagenævnets afgørelser at man som 
indklaget er forpligtet til at efterleve afgørelserne, men for at sikre at Felis Danica kan 
skubbe på, hvis en opdrætter vælger at overhøre dette, har vi fået indføjet i vores 
vedtægter at det er en forpligtelse man har, som medlem i en hovedklub under Felis 
Danica. 
 
Der, hvor Forbrugerklagenævnet ikke kan hjælpe, er i sager mellem opdrættere. Her må 
vi forlade os på vores etiske regelsæt, og øvrige regler, og hvis der opstår tvister, som I 
ikke kan løse, med en anden opdrætter, så henvend jer til jeres hovedklub, hvor I vil 
kunne få vejledning om hvordan I kan gribe sagen an. 
 

7. Avlsrådet 
I år har Avlsrådet været fornyet på flere pladser. Det har dog ikke svækket rådets 
indsats, og de har atter i år behandlet og afsluttet en række sager, ligesom de har 
foranlediget at FU har truffet en række principbeslutninger vedrørende 
stambogsføringen, som stambogsfører kan bruge som rettesnor i sit arbejde. 
Det er en utrolig vigtig del af rådets opgave at vejlede FU på denne måde, fordi det er 
med til at sikre at der kommer ensartethed i stambogsføringen, hvilket igen er med til at 
højne troværdigheden af vores stamtavler. 
 

8. Mentorrådet 
Det går støt fremad med tilgangen til de ydelser, der tilbydes af Mentorrådet. 
Mentorrådets fornemste opgave er at skabe rammerne for det hold af mentorer, der 
skal rådgive nye (eller gamle) opdrættere, der synes at det kunne være rart i en periode 
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at kunne læne sig op ad mere erfarne kræfter. Det er dejligt at vi i disse mentorer har en 
gruppe mennesker, der har overskud til at hjælpe andre. Man kan synes at dette er en 
opgave for de opdrættere, der har solgt katte til de pågældende, men nogen gange er 
de lige så uerfarne som dem, der skal til at starte deres opdræt, og så er det dejligt at 
der er andre, der kan træde til. 
Mentorrådet har ligeledes påtaget sig opgaven med at definere en grunduddannelse for 
nye opdrættere. Sådan en grunduddannelse kan så danne basis for forskellige 
overbygninger og kurser, som tilbydes af de enkelte klubber. Jeg glæder mig til at det 
bliver en realitet.  
 

9. Felis Danicas hjemmeside 
Dårligt havde vi taget hul på 2011 før Felis Danicas webmaster havde alle 
opdateringerne til FIFes regler klar. Det var flot klaret – og Marianne har fået ros fra 
mange sider for denne indsats – og hermed også fra mig.  
Det skal dog ikke være nogen hemmelighed, at der er sider rundt omkring på web’en 
der trænger til opdatering, og hvis I falder over noget, der er forældet eller bare 
uaktuelt, så er jeg sikker på at Webmaster bliver glad for en mail om dette. 
 
I år har vi så småt taget hul på en ny del af hjemmesiden – nemlig et intranet. I første 
omgang er det meningen at FU skal bruge dette som samarbejdsforum, men håbet er at 
det ligeledes vil kunne bruges i andre sammenhænge – fx som forum for vores råd. 
 

10. Verdensudstilling 2013 
Om 2 år – i 2013 – skal Felis Danica være vært for FIFes Verdensudstilling, og denne 
opgave skal vi i gang med at detailplanlægge nu. Vi tog så småt fat på opgaven i 2010, 
med det resultat, at vi nu kan sige at udstillingen vil blive afholdt i Gigantium i Ålborg, 
men det er jo kun en lille del af opgaven, der dermed er løst. I vil komme til at høre 
meget mere om dette i de næste 2 år. 

 
Som I kan se blev 2010 alligevel et ganske travlt år, og forventningerne til 2011 er, at der også 
her bliver nok at se til, så jeg ser frem til et godt og åbent samarbejde i Forretningsudvalget i 
2011. 
 
 
 
 
Bette Lind 
27.2.2011 


